
Novoroční ohňostroj – ano, či ne 

Vážení spoluobčané, 

zastupitelstvo města se rozhodlo vyhlásit místní referendum o „pořádání novoročního ohňostroje“ 

v Dobřanech (v termínu voleb do Evropského parlamentu 7. a 8. června). Přesné otázky referenda jsou 

uvedeny v květnových Dobřanských listech.  

Dovolte mi k tomuto referendu pár poznámek. Jednak si myslím, že místní referendum by mělo být 

vyhlašováno k závažnějším otázkám souvisejícím s budoucím rozvojem města. Například jsme 

postrádali vyhlášení referenda k vybudování obřích valů zeminy a střelnice na Vysoké.  

Ale zpět k novoročním ohňostrojům. Jedná se o působivé přivítání nového roku. Tato kratochvíle má 

však své závažné „ale“. Objevují se analýzy o bezprostřední škodlivosti i negativních dopadech 

vystřelování rachejtlí na životní prostředí. Citujme za všechny pana docenta Martina Pivokonského 

z Ústavu pro hydrodynamiku Akademie věd, který říká: „jde především o kovy jako měď, titan, zinek, 

baryum, stroncium, olovo, z dalších látek jde například o arzén, popřípadě oxidační činidla na bázi 

chlóru nebo peroxidu. Takový jedovatý mix se jinde, než v ohňostroji nevyskytuje. Ohňostrojový smog 

má tím horší účinky, čím horší jsou rozptylové podmínky“. Rachejte koupené na tržištích jsou ještě 

toxičtější. Petardy špatně snášejí i domácí zvířata. 

K přivítání nového roku dnes existuje řada nových alternativ. Vedle poměrně drahého video mappingu 

některá města volí různé dronové a laserové atrakce, či pořádání novoročních koncertů.   

Když již máme „ohňostrojový plebiscit“, tak zvažme, co je víc. Jestli chvíle úžasu z ohňového stroje, či 

naše zdraví, životní prostředí a klid domácích i divokých zvířat. 

Za Demokratickou alternativu Josef Weinreb   

  

https://www.ih.cas.cz/pracovnici/martin-pivokonsky/

